
 

 
 

Mikor teszel legközelebb bizonyságot? 

Igehirdetés – 2020.11.08. 

 

Az Apostolok cselekedeteinek könyvében majdnem Pál életének végéhez érkeztünk. Már csak pár 

fejezet, rövid történetek vannak hátra. Ma egy bizonyságtételt hallhatunk Páltól. Az ötödiket. Már 
négyszer kellett védekeznie valamilyen bíróság előtt, ahol halálra akarták ítélni. Négyszer mondott 

védő beszédet, melyek egyszerre bizonyságtételek is voltak. Most ismét ilyen helyzetbe került.  

Úgy hallgassuk, olvassuk a felolvasott igét, mintha Pál maga lenne ma a vendégünk és Ő mondaná 

el a diósdi gyülekezetnek a saját bizonyságtételét, mint VIP meghívott.  

Apcsel 26: 1-32  

„Boldognak tartom magam diósdi gyülekezet, hogy Isten igéjéről beszélhetek nektek ma, mert ti kiváló 
hallgatói vagytok ennek. Kérlek azért hallgass meg engem türelemmel.”  

Freund Tamás – neurobiológus, agykutató lett az MTA Elnöke nyár elején. 2014-ben azt nyilatkozta, 

hogy nem tud mást tenni tudományos emberként, mint hinni. Pedig mennyiszer halljuk, hogy a 
tudomány ellentmond a hitnek. Amikor egy ilyen ember bizonyságot tesz, annak ereje van. Ezt 
mondta a Tudományos Akadémia elnöke: 

„Érdemes belegondolni, hogy az ősrobbanás utáni első másodpercben, ha az öt fizikai állandó nem 
úgy van beállítva, ahogy, hanem mondjuk a gravitációs állandó néhány százezreléknyivel nagyobb, 

akkor az univerzum visszazuhan önmagába. Ha az atommagok belső kölcsönhatási állandója 
néhány milliomod részével kisebb vagy nagyobb, csak hidrogén- vagy csak héliumatomok 

keletkeznek, és sohasem jön létre a szénatomra épülő szerves élet. Az ateisták hiedelme szerint ez 
magától alakult így ki. Én inkább abban hiszek, hogy volt egy teremtő lélek, akinek valamiért eszébe 

jutott, hogy anyagi világra volna szükség. Ahogy a Biblia írja, kezdetben volt az Ige. A teremtő 
szándék. A fizikai állandókat úgy állította be, hogy hozzánk hasonló lények jöjjenek létre. 

Egy-egy bizonyságtétel nagyon sokat tud az embereken formálni. Ilyen volt Pál apostol 
bizonyságtétele is akkor Agrippa előtt. Látjuk, hogy Agrippa azt mondja, „majdnem ráveszel, hogy 

keresztyén legyek” – azaz hat rá Pál bizonyságtétele és hat Fesztuszra is, aki pedig már nem tud vele 

mit kezdeni, ezért inkább közbevág és elveszi az élét, mert érzi, hogy rá is hatással van.  

Három kérdés mentén gondolkodjunk a bizonyságtételről Pál hitvallása alapján.  

1. Mit jelent bizonyságot tenni 

2. Mikor  tehetünk bizonyságot?  

3. Mi segíthet, hogy bizonyságot tegyünk?  

 

 

 



 

 
 

1, Mit jelent bizonyságot tenni 

Először is azt, hogy nem magunkról beszélünk. Pál a feltámadásról, Jézusról beszél, aki a 

damaszkuszi úton megszólította és Isten ígéreteiről beszél, melyek Mózes óta beteljesedtek. Azaz a 
bizonyságtétel nem arról szól, aki mondja, nem önfényezés.  

Sok bizonyságtétel az elmondó nagyságát hivatott emelni. Sokan azt várják egy bizonyságtétel után, 
hogy na majd megdicsérnek, hogy milyen nehéz dolgokon mentem át, mennyire jó vagyok. Vagy 

azért mondják el, hogy bizonyítsák erejüket, hogy maguktól le tudtak tenni valamit, meg tudtak 

gátolni valamit. ÉS csak becsomagolják bizonyságtételben, de valójában róluk szól.  

Sok focistánál láthatjuk, hogy a gólörömét úgy ünnepli, hogy felfelé mutat. Van aki néha ezt teszi, 

néha magára mutat, azaz váltogatja. Vagy csak megszokásból teszi. Ez kétszínűség. De van olyan 

focista is, mint pl: a brazil Kaká, aki a meze alatt egy pólót hordott, amin Jézusról volt egy kép, és a 

gólörömnél arra mutatott, interjúiban is rendre Jézusról beszélt. Ez az igazi bizonyságtétel.  

Emlékszem egyszer behívták a tv-be a váci börtönlelkészt. Bármit kérdezett tőle a riporter állandóan 
csak Jézusról beszélt, Őt hozta szóba. Nem tudott már mit kezdeni a riporter a lelkésszel, annyira 

hitelesen és őszintén dőlt belőle az evangélium megállíthatatlanul.  

A bizonyságtétel tehát nem rólunk, hanem Jézusról kell szóljon. 

Másodszor olyan gyakran bátrak és gyorsak vagyunk szólni Istenről mielőtt Istennek szólnánk arról 
az emberről. Sokszor előbb beszélünk Istenről egy embernek, mint, hogy Istennek beszélnénk arról 

az emberről. Elfelejtjük a sorrendet, elfelejtünk közbenjárni.  

Pál azt mondja itt Agrippának, hogy „Kérem az Istent”, azaz imádkozom érted és a jelenlévőkért, hogy 

megtérjenek. Pál nemcsak bizonyságot tesz, de imádkozik is azért, akihez beszél. Hordozza utána is, 

nemcsak szembesíti az evangéliummal.  

 

2, Mikor  tehetünk bizonyságot?  

De most tegyek bizonyságot, amikor a vírus sokkal erősebbnek tűnik, mint Isten? Azért nem 

találkozunk élőben istentiszteleten, mert a vírustól félünk. Ha Isten nagyobb lenne a vírusnál, 
legyőzné és találkozhatnánk nem? Ha meg nem nagyobb nála, akkor mit tegyek róla bizonyságot, 

nincs is hatalma, nincs miről beszélni és nem is érdekli az embereket.  

Pál egy olyan helyzetben tesz bizonyságot, amiben meg van félemlítve, amiben egyedül van, 

túlerővel szemben. Pál is akkor tesz bizonyságot, amikor látszatra sokkal erősebbnek tűnnek a fogva 
tartói és vádlói, azaz vert helyzetben van.   

Luther Márton is a wormsi birodalmi gyűlésen egy olyan helyzetben tesz bizonyságot, ahol vádolják, 
elnyomott, letartóztatásban van, túlerővel szemben és az életét kockáztatja azáltal, ha bizonyságot 

tesz. Mégis azt mondja, hogy „Hacsak Isten igéje és a józan ész logikája alapján meg nem győznek, 

akkor a műveimet vissza vonni nem tudom és nem fogom, itt állok másképp nem tehetek”  

Mikor tegyünk bizonyságot?  



 

 
 

Alkalmas és alkalmatlan időben egyaránt! Ahogy Timóteus levelében látjuk: „hirdesd az igét, állj elő 

vele, akár alkalmas, akár alkalmatlan az idő, feddj, ints, biztass teljes türelemmel és tanítással”. (2 Tim 

4:2) Az alkalmatlan idő nem azt jelenti, hogy amikor az időst nénit átkísérjük a zebrán és utána még 
beszélünk neki Jézusról és arról, hogy Isten szereti, ez az illetlen idő. Ugyanez az aluljárók 
evangélizációjára is igaz. Az alkalmatlan idő azt jelenti, hogy akkor is, amikor ennek nincsen 

megágyazva, nem ideálisak a körülmények. Mint Pál vagy Luther esetében. Pálnál, amikor teljesen 
alkalmatlan az idő, mert fogságban van, vádolják, kinevetik, meg akarják ölni. Alkalmatlan az idő, 

mégis hirdeti Isten igéjét.  

És látjuk az eredményét. Agrippa, a jelenlévő legnagyobb fejes azt mondja: „Majdnem ráveszel, hogy 

megtérjek” Azaz az alkalmatlan időben elmondott bizonyságtételnek is ereje van.  

 

3, Mi segíthet, hogy bizonyságot tegyünk?  

A bizonyságtételért nem jár jutalom, nincs elismerés, nincs érdem cserébe. Sőt pár fejezettel előrébb 
Jézus még azt mondja Pálnak a fogságban, hogy Rómában is majd ez vár rá, azaz nemhogy jutalom 

nincs, még hasonló kihívásokat is előrevetít Jézus.  

Viszont minél többet beszélünk az Atyáról, annál inkább a képére formálódunk, a bátorság, a róla 

való gondolkodás formál minket. ÉS Jézushoz kezdünk el hasonlítani. Azáltal ahogy kérdéseket 
kapunk a bizonyságtételek során, ahogy kiállunk, ahogy gazdagodunk ezekben egyre inkább 

közelebb visz minket ez a tapasztalat Ő hozzá.  

Mi segíthet, hogy bizonyságot tegyünk? 

Az, ha meglátjuk, hogy volt valaki, aki már előbb megtette ezt értünk. Pálhoz hasonlóan Jézus is 

túlerővel szemben állt egy hasonló vallatáson, ahol meg akarták ölni. Tárgyalása volt neki is. Minden 

oldalról vádolták zsidók és rómaiak. Védekeznie kellett, védekezésében pedig bizonyságot tett az 
Atyáról. De ő nem csak beszélt erről, hanem cselekedett is. Nem fellebbezett, hogy mentesüljön, 

hanem vállalta a halált, vállalta, hogy elvesznek tőle mindent azért, hogy nekünk már ne kelljen 
elveszíteni mindent. Annyira komolyan gondolta a bizonyságtételt, a közbenjárást értünk, hogy az 

életét is odaadta ezért.  

Ebből fakadhat a mi bizonyságtételünk, hogy megértjük és megéljük, hogy olyan megváltónk van, 

aki ezt tette értünk?  

 Mikor teszel legközelebb bizonyságot? 

Akkor, ha elfogadod most először vagy újra, hogy Jézus már bizonyságot tett rólunk. Ebből fakadhat 
a mi bizonyságtételünk a jövőben. Ha ez megérint, elgondolkoztat, megindít, ha ezt elhiszem és 

elfogadom.  

 

Ámen 

 



 

 
 

Énekek: 

1. Drága Szentlélek jöjj, vígasztalónak jöjj 

2. Indulj és menj hirdesd szavam 

 

Imádság – Asziszi Szent Ferenctől: 

Uram, adj türelmet, hogy elfogadjam amin nem tudok változtatni, 

Adj bátorságot, hogy megváltoztassam, amit lehet, és adj bölcsességet, 

Hogy a kettő között különbséget tudjak tenni. 

Uram, tégy engem békéd eszközévé, 

hogy szeressek ott, ahol gyűlölnek, 
hogy megbocsássak ott, ahol megbántanak, 

hogy összekössek, ahol széthúzás van, 
hogy reménységet keltsek, ahol kétségbeesés kínoz, 

hogy fényt gyújtsak, ahol sötétség uralkodik, 

hogy örömet hozzak oda, ahol gond tanyázik. 

Ó Uram, segíts meg, hogy törekedjem, 
nem arra, hogy megvigasztaljanak, hanem hogy én vigasztaljak, 
nem arra, hogy megértsenek, hanem arra, hogy én megértsek, 

nem arra, hogy szeressenek, hanem hogy én szeressek. 

 

Áldás 

Uram tanít úgy számlálni napjainkat, hogy bölcs szívhez jussunk! (Zsolt 90:12) 

 

 

Diósd, 2020.11.08 

Ablonczy Áron 

lelkipásztor 
 

 


